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ACTA  DE  LA  VIII  SESSIÓ  DEL  CONSELL  DE  PARTICIPACIÓ  CIUTADANA  DE  LA  COMUNITAT
VALENCIANA

El  22  de  juny  de  2020,  a  les  17.30  hores,  en  la  Sala  d'actes  de  la  Ciutat  Administrativa  9
d’Octubre, situada al carrer de la Democràcia, 77, de València, s'inicia la VIII sessió del Consell de
Participació  Ciutadana  de  la  Comunitat  Valenciana,  presidida  pel  secretari  autonòmic  de
Participació i Transparència i vicepresident del Consell de Participació Ciutadana de la Comunitat
Valenciana, Antoni Llorente Ferreres.

Assistents:

• Molt Honorable President de la Generalitat, Sr. Ximo Puig, mitjançant videoconferència.
• Antoni Llorente Ferreres, secretari autonòmic de Participació i Transparència i vicepresident del

Consell de Participació Ciutadana de la C.V.
• Daría Terrádez Salom, directora general de Relacions amb la Unió Europea i l'Estat, vocal titular

en representació de Presidència.
•  Zulima  Pérez  Seguí,  directora  general  de  Coordinació  del  Diàleg  Social,  vocal  suplent  en

representació de Presidència.
• Antoni Such Botella, director general d'Administració Local, en representació de Presidència, en

qualitat d'oïdora.
•  Alberto  Ibáñez  Mezquita,  secretari  autonòmic  d'Igualtat  i  Diversitat,  vocal  titular  en

representació de la Conselleria d'Igualtat i Polítiques Inclusives.
• Cristina Moreno Fernández, sotssecretària,  vocal  suplent en representació de la Conselleria

d'Hisenda i Model Econòmic.
•  Carmen  Amoraga  Toledo,  directora  general  de  Cultura  i  Patrimoni,  vocal  suplent  en

representació de la Conselleria d'Educació, Cultura i Esport, mitjançant videoconferència.
• Isaura Navarro Casillas, secretària autonòmica de Salut Pública i del Sistema Sanitari Europeu,

vocal titular en representació de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública.
• Natxo Costa Pina, sotssecretari,  vocal  titular  en representació de la Conselleria d'Economia

Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball.
• Rosana Seguí Sanmateu, directora general de Comerç, Artesania i Consum, en representació de

la Conselleria d'Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i  Treball,  en qualitat d'oïdora,
mitjançant videoconferència.

•  Diego  Marín  Fabra,  director  general  de  Prevenció  d'Incendis  Forestals,  vocal  suplent  en
representació  de  la  Conselleria  d'Agricultura,  Desenvolupament  Rural,  Emergència  Climàtica  i
Transició Ecològica.

• Rosa Pardo Marín, directora general de Política Territorial, vocal titular en representació de la
Conselleria de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat.

• María Muñoz Blanco, directora general per a la Lluita contra la Bretxa Digital, vocal titular en
representació  de  la  Conselleria  d'Innovació,  Universitats,  Ciència  i  Societat  Digital,  mitjançant
videoconferència.

• M.ª Jesús Pérez Galant,  directora general  de Participació Ciutadana, en representació de la
Conselleria de Participació, Transparència, Cooperació i Qualitat Democràtica.
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• Roberto Bermell Meliá, vocal titular en representació de la Federació Valenciana de Municipis i
Províncies.

• Mentxu Balaguer Pastor, diputada d'Informàtica, Govern Obert i Participació, vocal titular en
representació de la Diputació de València.

• Isabel García Hernández, diputada d'Igualtat, vocal suplent en representació de la Diputació de
València.

• Rosana Pastor Muñoz, vocal titular en representació del Consell Valencià de Cultura.
•  Juan  Enrique  Gallo,  en  representació  del  Consell  Valencià  de  la  Joventut  de  la  Comunitat

Valenciana, en qualitat d'oïdora.
• Vicenta Alcàsser Navarro, vocal titular en representació del Consell de Consumidors i Usuaris de

la Comunitat Valenciana, mitjançant videoconferència.
• Eugenia Garrigues Francés, vocal titular en representació del Consell Valencià de la dona.
• Francisco González Babiloni, vocal titular en representació del Consell Assessor i de Participació

de Medi Ambient, mitjançant videoconferència.
•  José  Antonio  Gallego  Peremarch,  vocal  suplent  en  representació  del  Consell  Valencià  de

Persones Majors.
• Juan Antonio Caballero Defez, vocal suplent en representació de federacions, confederacions i

associacions de defensa dels drets de veïnes i veïns.
•  Óscar  Góngora  Pérez,  vocal  titular  en  representació  de  cases  regionals  i  federacions

d'associacions d'altres comunitats autònomes en la Comunitat Valenciana.
• Miguel Salvador Salvador, vocal suplent en representació de la Plataforma del Voluntariat de la

Comunitat Valenciana.
•  María  Ruiz  Tormos,  de  Creu  Roja,  vocal  suplent  en  representació  d'entitats  solidàries  del

voluntariat.
• Sandra Obiol i Francés, vocal suplent en representació d'Acció Cultural del País Valencià.
• Juan Mondéjar Sánchez, de COCEMFE, vocal titular en representació de les organitzacions i

associacions de defensa i promoció dels drets de les persones amb diversitat funcional.
• Amparo Minguet Soto, en representació de FESORD Comunitat Valenciana, en qualitat d'oïdora.
•  Emilio  Marmaneu  Moliner,  de  la  Federació  d'Associacions  d'Alzheimer  de  la  Comunitat

Valenciana, vocal titular en representació d'organitzacions i associacions d'atenció a persones amb
problemes de salut que treballen per la millora de la qualitat de vida de les persones afectades i
l'entorn familiar i social.

•  Ángela  Nzambi,  vocal  suplent  en  representació  de  CEAR-Comissió  Espanyola  d'Ajuda  al
Refugiat.

•  Ignacio  Grande  Ballesteros,  en  representació  de  Cáritas  Comunitat  Valenciana,  en  qualitat
d'oïdora.

•  Irene Mateu Andreu,  cap de servei  de Participació de la Ciutadania i  de  la  Societat  Civil  i
secretària del Consell de Participació Ciutadana de la C.V., amb veu però sense vot.
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    • Ana Ródenas Peris,  subdirectora de Transparència i  Participació i  secretària suplent del
Consell de Participació Ciutadana de la C.V., amb veu però sense vot, mitjançant videoconferència.

Inicia la sessió Antoni Llorente Ferreres, secretari autonòmic de Participació i Transparència, en la
seua  condició  de  vicepresident  del  Consell  de  Participació  Ciutadana  per  a  agrair  a  totes  les
persones la seua assistència a la VIII sessió del Consell de Participació Ciutadana de la Comunitat
Valenciana i excusar l'assistència de Rosa Pérez Garijo, consellera de Participació, Transparència,
Cooperació  i  Qualitat  Democràtica  i  Presidenta  del  Consell  de  Partipación  Ciutadana  de  la
Comunitat Valenciana.

Així  mateix,  destaca  la  importància  d'aquesta  sessió  com  a  base  del  diàleg  directe  amb  la
ciutadania, i la necessitat de ressaltar aquesta participació com a conseqüència de la crisi sanitària
produïda pel COVID-19. Més que mai és fonamental el diàleg amb la ciutadania.

És per això que s'ha impulsat un procés que es divideix en quatre potes. La primera d'elles seria
Les Corts i les altres tres estarien englobades en el que s'ha denominat Projecte Alcem-nos – Acord
Ciutadà i que són la part institucional, el diàleg social i el diàleg amb la ciutadania. 

Pren  la  paraula,  mitjançant  videoconferència,  el  Molt  Honorable  President  de  la  Generalitat
Valenciana, Sr. Ximo Puig, en primer lloc, per a donar les gràcies a tots els representants de les
conselleries i membres del Consell de Participació Ciutadana de la C.V.

Durant la crisi del COVID-19, s'ha salvat la vida a més de 42.000 valencians i valencianes i ara és
el moment de reunir-se per a tractar la recuperació social i econòmica de la nostra comunitat, que
s'ha de dissenyar entre tots i totes, i en aquest sentit la participació és un pilar fonamental. La
plataforma que servirà de punt de partida és una cridada als valencians i valencianes: Valencians,
en peu, alcem-nos.

Aquesta recuperació social  i  econòmica es  plasma mitjançant  el  projecte Alcem-nos – Acord
Ciutadà. Com ja s'ha explicat, aquest acord té una primera part en Les Corts, on crea una comissió
de reconstrucció  amb la  participació  de tots  els  grups  polítics  i  les  plataformes i  associacions
professionals.  És necessari  un pacte polític en l'àmbit parlamentari.   Es creen també taules de
diàleg social. També tenim les conferències amb les principals institucions valencianes (Generalitat,
diputacions, àmbit local, ...). I finalment, de manera transversal, tenim el Consell de Participació
Ciutadana de la C.V, el qual augmentarà la cohesió en aquest procés. Abans de l'estiu es pretén
tindre les conclusions dels quatre pilars d'aquest projecte. 

En  aquest  moment  ens  trobem  en  una  nova  normalitat  però  la  intenció  és  arribar  a  una
normalitat  millorada  que  reculla  les  lliçons  del  que  ha  sigut  aquest  moment.  El  Consell  de
Participació Ciutadana augmentarà la cohesió i corresponsabilitat que aquest moment requereix.
El  diàleg  polític  exigeix  aquest  acord.  L'esfera  pública  i  privada  no estan  confrontades  ni  són
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incompatibles. Ningú ha de quedar al marge, des de la inclusió i des de la igualtat d'oportunitats és
el moment d'alçar-se i treballar junts.

Finalment,  el  Molt  Honorable  President  de  la  Comunitat,  Sr.  Ximo  Puig,  s'acomiada  i  pren
novament la paraula Antoni Llorente, qui dona pas al primer punt de l'ordre del dia.

PUNT 1R. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR DE DATA 12 DE NOVEMBRE DE 2019.

Antoni Llorente pregunta a tots els assistents si tenen alguna objecció a l'esborrany de l'acta de la
VII sessió del Consell de Participació Ciutadana de la C.V. que es va realitzar el dia 12 de novembre i
que va ser remés juntament amb la convocatòria a tots els membres d'aquest consell.

Intervé Sandra Obiol, representant d'Acció Cultural del País Valencià per a sol·licitar que l'acta es
faça en valencià. Així mateix fa constar que Acció Cultural  del  País Valencià va excusar la seua
assistència en l'anterior sessió del Consell de Participació Ciutadana, la qual cosa es fa constar. En
un altre ordre de coses, pregunta en quin punt es troba la renovació del Consell de Participació
Ciutadana de la C.V. ja que no veu cap punt sobre aquest tema en l'ordre del dia. Antoni Llorente
informa que l'acta es publicarà en totes dues llengües una vegada haja sigut aprovada i signada.
Respecte a la renovació comenta que s'abordarà en el torn obert de paraules.

No havent-hi més objeccions l'acta és aprovada.

PUNT 2N. PRESENTACIÓ DEL PROJECTE ALCEM-NOS – ACORD CIUTADÀ.

Pren la paraula la directora general de Coordinació de Diàleg Social per a introduir el projecte
Alcem-nos – Acord Ciutadà. Explica a tots els assistents que el projecte s'estructura en quatre parts
diferenciades: Les Corts, institucional, diàleg social i diàleg amb la ciutadania. Aquesta estructura
definirà com es desenvolupa l'acord. El títol de la mateixa "Alcem-nos" s'ha triat precisament amb
la intenció de "tocar el cor" de tots els valencians i valencianes.

És el moment de la recuperació, és necessari analitzar què es vol ser i què es vol fer en un futur.

L'IVIE ha realitzat un informe en el qual fa diagnòstic previ de mesures a curt termini com ara:
mantindre  l'ocupació,  mantindre  la  liquiditat  de  les  empreses  i  mantindre  la  liquiditat  de
l'administració per a donar eixida a totes les ajudes. Quant a la reconstrucció es planteja com serà
el finançament. En aquest sentit s'entén que serà de tres formes diferents: mitjançant ingressos
del sistema financer ordinari, mitjançant tributs i mitjançant fons europeus.

A continuació es visiona una presentació on es poden veure les diferents taules de treball en els
diferents àmbits del projecte Alcem-nos – Acord Ciutadà que s'estructuren de la següent forma:
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    • Mesa de diàleg social:
        ◦ Mesa de la recuperació social.
        ◦ Mesa d'economia.
        ◦ Mesa de polítiques públiques.
        ◦ Mesa verda.

En relació al cronograma s'explica que s'han dut a terme les reunions de les taules generals i que
està previst que l'acord estiga disponible per al 22 de juliol.

Pren la paraula Antoni Such Botella, director general d'Administració Local qui dona una visió del
projecte des del punt de vista de l'àmbit local, és a dir, que tots puguen participar. Els ajuntaments
són organismes reconeguts per la mateixa Generalitat com una part important de les institucions.
Això fa que l'acord de recuperació tinguera en compte les aportacions dels ajuntaments. Però, Què
poden aportar els ajuntaments per a aquesta recuperació? Els ajuntaments han fet una gran labor
durant la pandèmia però a més, han posat més de 100.000.000€ per a recuperació a través de
pimes, etc. S'han constituït tretze taules en totes les àrees del govern de la Generalitat, presidides
per un conseller o consellera, que s'han plasmat en tretze propostes. Està previst que el 23 de juliol
es tanquen ja totes les conclusions derivades d'aquest treball.

Pren la paraula Mª Jesús Pérez Galant, directora general de Participació Ciutadana per agrair, en
primer lloc, tot el treball que s'ha realitzat i s'està realitzant durant la pandèmia. Manifesta també
que  la  ciutadania  està  molt  present  en  aquest  procés  de  recuperació  i  que  és  voluntat  de
l'administració que ho estiga encara en major mesura.

En relació ja al tema de l'ordre del dia, explica que s'han dissenyat tres escenaris: el Consell de
Participació Ciutadana de la C.V., un espai web habilitat per a la recepció de propostes online i la
realització de tres trobades ciutadanes online. que es realitzaran tres trobades ciutadanes online
per comarques. Aquestes trobades tindran lloc per a les comarques del nord, del centre i del sud,
amb el següent cronograma:

    • 25 de juny de 2020 I Trobada Alcem-nos – Acord Ciutadà Comarques del Sud.
    • 29 de juny de 2020 II Trobada Alcem-nos – Acord Ciutadà Comarques del Nord.
    • 2 de juliol de 2020 III Trobada Alcem-nos – Acord Ciutadà Comarques del Centre.

      Es pretén que les entitats ciutadanes puguen participar en cadascun d'aquestes trobades. En
aquest  sentit  s'explica  que  podran  participar  en  cadascun  d'aquestes  trobades  fins  a  2
representants  de  les  entitats  ciutadanes  del  Consell  de  Participació  Ciutadana  de  la  C.V.  En
finalitzar la sessió aquestes entitats podran comunicar si desitgen participar en algun d'aquestes
trobades.

Les conclusions que s'extraguen en aquestes trobades es faran arribar al Consell de Participació
Ciutadana de la C.V. i suposaran un punt d'arrencada del procés de participació post-COVID-19.
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En relació al retorn, informa que aquest procés començarà al setembre, durarà uns quatre mesos
i es realitzarà de forma comarcada.

PUNT 3r. PRECS I PREGUNTES.

Intervé la secretària del Consell de Participació Ciutadana de la C.V., Irene Mateu, per a explicar
que  el  procés  de  renovació  d'aquest  consell  ja  va  ser  abordat  en  l'anterior  sessió  i  afig  que
l'endemà s'obrirà el tràmit per a poder començar a presentar les sol·licituds, on estaran totes les
instruccions per a la seua presentació. 

Intervé Ángela Nzambi, en representació de CEAR-Comissió Espanyola d'Ajuda al Refugiat, per a
preguntar si  es donarà informació per escrit  per a poder estudiar-la amb més deteniment.  En
relació a les trobades planteja si es tractarà de fer un diagnòstic de la situació o si,  directament, es
faran propostes. També refereix la necessitat de posar en valor a les migracions que durant tot
l'estat d'alarma han estat en primera línia. Finalment afig que considera que almenys en una de les
taules han d'estar presents les migracions.

Rosana  Pastor,  en  representació  del  Consell  Valencià  de  Cultura,  manifesta  que  no  ha  vist
“cultura” en cap apartat de la presentació gràfica i sol·licita que siga tingut en compte com a sector.
Contesta Zulima Pérez que la “cultura”, entesa com a àrea transversal, participa en tots els àmbits
com a sector productiu. Antoni Such afig que hi  ha una grup de treball  en l'àmbit d'Educació,
Cultura i Esport que aborda també el foment de la cultura des de l'àmbit local.

Juan Antonio Caballero, de CAVECOVA, manifesta que se sent exclòs ja que la seua representació
en aquest consell és a nivell autonòmic i aquestes trobades estan pensades a nivell comarcal. M.ª
Jesús Pérez li respon que la part de la ciutadania està contemplada en el Projecte Alcem-nos –
Acord Ciutadà i en el propi Consell i que entén que la seua associació, pel seu àmbit autonòmic, ha
d'estar en algun de les tres trobades. Al fil, intervé Zulima Pérez per a deixar oberta la possibilitat
que es puga fer arribar qualsevol qüestió que es considere d'interés.

M.ª  Jesús  Pérez,  en  relació  a  la  intervenció  d'Ángela  Nzambi  aclareix  que  el  procés  de
recuperació és l'obertura d'un espai de posada en comú i de reflexió amb la finalitat d'arribar a
unes conclusions que suposen l'inici per a poder treballar.

Emilio  Marmaneu,  de  la  Federació  d'Associacions  d'Alzheimer  de  la  Comunitat  Valenciana,
felicita, en primer lloc, la labora que s'està realitzant i manifesta que s'hauria d'haver informat amb
més antelació de la trobada de Castelló. Antoni Llorente li  respon que les tres trobades seran
virtual. Emilio Marmaneu s'ofereix a participar en la trobada de Castelló i informa que aqueix dia, a
Castelló, és festiu.

María Ruiz, de Creu Roja, indica que si és possible, vol formar part en les tres àrees comarcals.
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Juan  Mondéjar,  de  COCEMFE  C.V.,  diu  estar  interessat  a  participar  en  qualsevol  de  les  tres
trobades. Així mateix, afig que les persones amb discapacitat han patit discriminació que s'ha vist
augmentada com a conseqüència de la pandèmia. Vol deixar constància d'això.

Sandra Obiol, d'Acció Cultural de País Valencià, pregunta si podrien participar en les tres trobades
i si hi ha alguna manera d'incloure la reconstrucció del teixit associatiu en aquestes trobades.

M.ª Jesús Pérez intervé per a explicar que la part de ciutadania tindrà unes conclusions de les
tres trobades, però el procés de participació no finalitza en aqueix moment sinó que contínua. Per
a la Direcció General  de Participació Ciudadna és fonamental  recollir  totes les propostes de la
ciutadania. Aquest procés és el que començarà a partir de setembre partint de les conclusions que
s'extraguen d'aquestes trobades.

Miguel Salvador, de la Plataforma del Voluntariat,  posa en relleu que es nota la manca de la
paraula “voluntari”. No s'ha reconegut aquesta figura i entén que ha de ser posada en valor ja que,
sobretot en aquesta pandèmia, han estat treballant durament i des de primera línia. Zulima Pérez
explica que la plataforma del tercer sector està en una taula de recuperació social i entén que té la
raó absoluta  en la  seua exposició.  Ressalta  el  paper  que han tingut  els  voluntaris  en aquesta
pandèmia i considera també que aquest paper ha de ser posat en valor.

Vicenta Alcàsser, de l'Associació de Consumidors, indica que és important que ningú es quede al
marge i pregunta com participar. Així mateix afig que la sessió ha sigut molt àmplia i amb molta
informació i seria interessant tindre un resum d'aquesta.  M.ª Jesús Pérez contesta que en aquest
moment  s'està  recollint  la  demanda  de  les  entitats  que  estan  interessades  a  participar  i,
posteriorment,  la  informació  es  divulgarà  a  través  de  la  web.  A  més,  afig  que  es  tractarà
d'equilibrar  els  tres  territoris.  Zulima Pérez intervé per  a  manifestar  que els  consumidors  han
participat en la mesa de les Corts a través de compareixences i que també poden fer-ho en la taula
de Diàleg Social, a través d'Economia.

Antoni  recorda  que  es  procedirà  a  realitzar  la  renovació  d'aquest  consell  i  que  tindran  la
informació disponible a partir de l'endemà en la pàgina web.

No havent-hi més intervencions, s'alça la sessió a les 19.17 hores.

LA SECRETÀRIA DEL CONSELL DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA DE LA C.V.
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